
Hadden de directeuren van banken en woningcorporaties maar meer om tegen-
spraak gevraagd. Hadden ze zich maar omringd met critici in plaats van meelopers.
Dan zou de economische crisis waarschijnlijk minder diep en minder hardnekkig zijn
geweest. Maar zo zitten de meeste mensen niet in elkaar. We vinden het prettig als
mensen ons op de schouders slaan. Zelden gaan we uit eigen beweging op zoek
naar het tegengeluid, de spiegel, de kritische blik. Hoewel… Onderwijsadviseur Jaap
de Jonge van Cadenza Onderwijsconsult (vestigingen in Assen en Apeldoorn) meent
een omslag te zien. En dat heeft ook te maken met het veranderde beleid van de
onderwijsinspectie.

Voldoende was goed
De Jonge beschikt over een stevige portie onderwijservaring. Hij werkte als leer-
kracht, was directeur van een basisschool, werkte vijf jaar als onderwijsinspecteur
en is sinds vier jaar als onderwijsadviseur in dienst bij Cadenza. Kortom: De Jonge
keek in de loop der jaren door diverse brillen naar het Nederlandse basisonderwijs.
“Over het algemeen kun je stellen dat het primair onderwijs in Nederland kind-
vriendelijk is. Op veel scholen heerst een prettige sfeer en gaat men respectvol met
elkaar om. Het pedagogisch klimaat scoort dus een ruime voldoende. Dat is in heel
Nederland zo.” Over het didactische klimaat op de Nederlandse basisscholen is De
Jonge minder positief. “Op dat vlak liggen echt nog kansen. De leeropbrengsten
zijn niet verkeerd, maar we verliezen steeds meer terrein op het buitenland.
Kennelijk boeken ze daar sneller progressie.” Didactische tekortkomingen leidden
tot zwakke scholen, met name in Noord-Nederland. Waarom? “Waarschijnlijk had
men niet zulke hoge verwachtingen van de kinderen. Als het voldoende was, was
het goed, zal ik maar zeggen. Men haalde er niet het maximale uit. Maar dat is
veranderd, mede dankzij het beleid dat de onderwijsinspectie daarop heeft
gevoerd.”

Accent op opbrengstgericht werken
De Jonge leerde veel in de tijd dat hij bij de onderwijsinspectie werkte. “De inspectie
heeft heel veel kennis in huis. Wel vind ik het jammer dat het accent zo zwaar is
komen te liggen op het opbrengstgericht werken en dat de inspectie meer op
afstand toezicht uitoefent. Daardoor komt men veel minder bij de scholen over de
vloer. Het persoonlijk contact wordt minder. Overigens heb ik begrepen dat er
momenteel een nieuw toezichtkader wordt opgesteld. Positief is dat de scholen en
hun bestuurders zelf verantwoordelijker worden voor de kwaliteit van het onderwijs.
Daarom sturen bovenschoolse directeuren steeds meer op kwaliteit. In feite nemen
ze de rol van de inspectie deels over.”

Het is volgens De Jonge mede aan de onderwijsinspectie te danken dat scholen nu
goed kunnen sturen op leeropbrengsten. “De inspectie is steeds strenger naar de
opbrengsten gaan kijken. Aanvankelijk konden scholen de gevraagde informatie
maar moeilijk aanleveren; er waren geen goede systemen om de resultaten te
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Ze vinden het rapport van de onderwijsinspectie soms zelfs te positief en zeggen
dan: ‘De onderwijsinspectie vindt dit en dat voldoende, maar zelf zijn we er helemaal
niet tevreden over.’ Kortom: men wil een kritisch oordeel.”

Opmars interne auditteams
De betreffende school zette volgens De Jonge in slechts negen maanden tijd grote
stappen in de goede richting. “Een audit helpt om de kwaliteit te verhogen. Niet al-
leen van onvoldoende naar voldoende overigens. Er zijn ook koepels die ons vragen
uit te vogelen welke van hun scholen de potentie hebben uit te groeien tot excel-
lente school en daarop een plan van aanpak te schrijven. Een audit helpt om dit soort
ambities te verwezenlijken.” Met genoegen constateert De Jonge dat veel basis-
scholen zich leergierig opstellen. “Ze willen leren hoe ze zelf een audit kunnen hou-
den. Sommige koepels richten interne auditteams op. Ze volgen bij mij een korte
theoretische cursus, lopen dan een tijdje met me mee en doen het daarna zelf.
Leden van dergelijke teams merken dat ze er veel van opsteken. Door kritisch naar
een andere school te kijken gaan ze ook kritischer naar hun eigen school kijken.”

Koudwatervrees
Op vragen als hoelang een audit duurt en wat hij kost, kan De Jonge geen eenslui-
dend antwoord geven. “Wat kost een auto? Dat hangt af van welke eisen je eraan
stelt. Je hebt audits in diverse soorten en maten. Wel kan ik iets zeggen over de
scope. De meeste audits hebben betrekking op het onderwijsleerproces, de leer-
opbrengsten, de leerlingzorg en de kwaliteitszorg. Een audit kost de school niet veel
tijd. Ze moeten wat gegevens aanleveren, maar dat is weinig werk. Verder voer ik
gesprekken met de directie en IB’ers. Het wordt wat arbeidsintensiever als me
gevraagd wordt alle leerkrachten feedback te geven. Coaching dus. Ook dat is trou-
wens een mogelijkheid.”
Dat een audit de werkdruk verhoogt, is volgens De Jonge een voorbeeld van koud-
watervrees. “Ik zou het willen omkeren: je kunt een audit inzetten om de werkdruk
te verlagen. Ik zie geregeld dat leerkrachten te hard werken. Je moet niet hard wer-
ken, je moet slim werken. Soms vertel ik mensen dat ze hun tijd verkeerd gebrui-
ken. Dat is voor hen even slikken. In het onderwijs draait men nogal eens om de hete
brij heen. Dat is niet mijn stijl.” Een directeur van een basisschool verwoordde het
als volgt: “De audit, met als uitgangspunt de indicatoren van de inspectie, heeft ons
in korte tijd een totaaloverzicht gegeven van de stand van zaken op school. Jaap de
Jonge heeft dit namens Cadenza Onderwijsconsult op een doortastende wijze uit-
gevoerd en hij heeft op een positieve en constructieve manier met ons meegedacht
over de verbeterpunten. Zo’n audit is zeker aan te raden.”
Heeft u een vraag over audits?
Stel hem per mail aan Jaap de Jonge: j.dejonge@cadenza-oc.nl.

Veel scholen (koepels)
beoordelen de kwaliteit
van hun onderwijs
met behulp van een
systematiek met
kwaliteitskaarten.
De Jonge: ‘Probleem
van dat systeem is
dat scholen zichzelf
moesten beoordelen.’

volgen. Die zijn vervolgens ontwikkeld. Tegenwoordig kunnen alle scholen snel over-
zichten van de leeropbrengsten uitdraaien.”

Minder zwakke scholen
Het beleid van de onderwijsinspectie resulteerde daadwerkelijk in betere leerop-
brengsten, vindt De Jonge. “Vroeger was het aantal zeer zwakke en zwakke scho-
len een kwart van het totaal. Maar sinds 2007 is het aantal zeer zwakke scholen
sterk gedaald en sinds 2009 is ook het aantal zwakke scholen afgenomen. Dat is een
spectaculaire verbetering. Maar het kan nog veel beter. Sommige scholen zijn te-
vreden met het basisarrangement. En dat is jammer. Misschien kunnen ze nog veel
meer uit hun leerlingen halen. Ik juich het daarom toe dat de inspectie met grada-
ties gaat werken. Waarom genoegen nemen met een zeven als een acht of een
negen tot de mogelijkheden behoort?”
Veel scholen (koepels) beoordelen de kwaliteit van hun onderwijs met behulp van
een systematiek met kwaliteitskaarten. De Jonge: “Probleem van dat systeem is dat
scholen zichzelf moesten beoordelen. Ze gaven dan soms aan dat ze bepaalde zaken
goed deden, terwijl er in feite amper iets aan werd gedaan. Het gaf een te roos-
kleurig beeld. Een slager die zijn eigen vlees keurt, is meestal minder kritisch dan een
onafhankelijk keurmeester. Wat ik zelf tamelijk opmerkelijk vond: lang niet alle scho-
len waren blij met de periodieke kwaliteitsonderzoeken (pko) van de inspectie. Maar
toen de inspectie ze afschafte, misten ze deze toets. Daarom schakelen steeds
meer scholen een onderwijsadviesbureau zoals Cadenza in om kritisch naar de on-
derwijskwaliteit te kijken. Kennelijk werden die pko’s toch gewaardeerd, omdat ze
duidelijk maakten hoe het stond met de kwaliteit van het onderwijs.”

Kritisch oordeel gevraagd
Er zijn grosso modo twee redenen waarom scholen Cadenza een audit laten uit-
voeren, aldus De Jonge. “Veel scholen willen zich goed voorbereiden op een in-
spectiebezoek en laten daarom ruim van tevoren een audit uitvoeren, zodat ze de tijd
hebben zich op de zwakke punten te verbeteren. Maar het komt ook voor dat we
door een koepel worden benaderd om een specifieke school te onderzoeken omdat
die slecht presteert, en om een verbeterplan te maken. Dat werkt. Vanochtend was
ik bij een school die ik in november 2012 heb onderzocht. Het didactisch handelen
en de leerlingzorg lagen onder het basisniveau, de school haalde niet uit de kinde-
ren wat erin zat. De inspectie zou tevreden zijn geweest omdat de toetsresultaten
nog voldoende waren, maar de koepel zelf was dat niet.” De Jonge woonde ’s och-
tends lessen bij en sprak ’s middags met de directie en de intern begeleiders. “Onze
werkwijze is anders dan die van de inspectie. Ik overval niemand, ik kom nooit on-
aangekondigd. Doorgaans krijg ik alle ruimte. Niet zo raar, want de scholen hebben
er baat bij dat we alle benodigde informatie krijgen en dat we eerlijk en kritisch zijn.

Onderwijsadviseur Jaap de Jonge
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